
 

 יום טוב פסח "חג האמונה" 

ויענונו  "" וכו',  נעם חידושי הרי"ם זצ"ל, אויף די ווערטער פונעם בעל ההגדה, "וירעו אותנו המצרים כמה שנאמרדער שפת אמת ברענגט אין נאמען פו
 ? דער פסוק זאגט דאך אונז גארנישט מער ווי דער בעל הגדה זאגט? זאגט דער בעל הגדה יעדעס מאל די ווערטער כמה שנאמר" כמה שנאמר", פארוואס

זי"ע, אז דער בעל הגדה האט געוואלט מרמז זיין, אז יעדער צער און עגמת נפש וואס דער מענטש האט, איז עס "כמה    דושי הרי"םענטפערט דער חי
אזוי זאל פאסירן מיט'ן מענטש, און אלעס איז מיט א מאס און א וואג. דער מענטש באקומט שנאמר" ווי דער אויבערשטער האט באפוילן אין הימל אז  

 נישט אפילו א קליינעם צער מער ווי עס איז איהם פארשריבן געווארן פון הימל.  

ו, כמה שנאמר, ותעל שועתם אל האלקים", אז  לויט דעם קען מען זאגן א כוונה אין דעם וואס מיר זאגן ווייטער אין די הגדה "ונצעק אל ה' אלוקי אבותינ
זא צום אויבערשטען. אויף דעם  זיין  דורך מתפלל  דין  גזר  ער בטל מאכן דעם  קען  אויפ'ן מענטש א צרה רח"ל,  געווארן  נגזר  ח"ו  גן מיר  אויב עס איז 

דער  אז  האלקים",  אל  שועתם  ותעל  שנאמר  "כמה  ווערן  מקוים  איהם  ביי  וועט  אויבערשטען,  דעם  צו  שטארק  שרייען  וועט  ער  אויב  "ונצעק", 
 שוין זיין נאר גוט פאר'ן מענטש.אויבערשטער וועט זאגן אז פון יעצט און ווייטער, זאל 

שט צוברעכן א  עצם לא תשברו בו", מען דארף עסן דעם קרבן פסח אין איין הויז, און מען טאר נידער מהר"ל ז"ל זאגט אויפ'ן פסוק "בבית אחד יאכל, ו
 אין איין הויז, און אז די ביינער דארפן זיין גאנץ?  ביין פונעם קרבן פסח. וואס איז דער ענין פון עסן דעם קרבן פסח

ואס דאס איז  ונזערע הערצער אמונה אין הייליגן באשעפער, ולען אין אזאגט דער מהר"ל, דער גאנצער ענין פון קרבן פסח איז דאך געווען איינצואווארצ
 דער תכלית פון סיפור יציאת מצרים, צו דערמאנן די נסים וואס דער אויבערשטער האט געטוהן מיט אונז. 

צו לערנען, אז עס איז נישט דא אויף דער  ת אחד" אין איין הויז, כדי אונז  ביציווי ביים קרבן פסח, צו עסן דעם קרבן פסח, "ב  דעריבער איז געווען דער
ב מען  סח אויף צוויי טיילן, ווייל אויוועלט נאר "אחד" איין באשעפער, אחד יחיד ומיוחד ב"ה, און דערפאר טאר מען נישט צוברעכן א ביין פון קרבן פ
 צוברעכט דעם ביין, ווערט דאך "צוויי" דערפון, און דער לימוד פון קרבן פסח איז אז עס איז דא נאר איין באשעפער.

אנט  ווען מען וויקעלט אריין די מרור אין די מצה, כאטש ביים עסן מרור לעס שטייט אין תפארת שלמה, אויף דעם וואס מיר מאכן הסיבה ביי "כורך",  
 אס מאכט מען ביי כורך יא הסיבה, מען עסט דאך מרור?מען זיך נישט אן. איז פארוו

זוכה הקדוש רופט עס אן "מיכלא דמהימנותענטפערט דער   ווי דער  וויבאלד מצה ברענגט אמונה,  לייגט אריין "מצהתפארת שלמה, אז  " א", אז מען 
ווערט   "מרור",  אינעם  א)אמונה(  מצב  יעדן  אין  ווייסט  מען  אז  הסיבה,  מאכן  שוין  מען  קען  ממילא  און  זיס,  מרור  א דער  פויז  איז  אלעס  נעם  ז 

 !רששטען, איז עס אויס מרוראויבע

ל איז  איר א דיבוק רח"ן  אין א פרוי וואס עס איז אריי  :ווי פאלגענדדער סדר נאכט,  ין  דיגע מעשה יעדעס יאר אמורא'  ן אדערציילן ל האט געהייס דער חיד"א זצ"

 .דיבוקםאיר דע  ןפון ל ער זאל ארויסנעמע אריז"ם  צון  ר געברענגט געווא

צו די פרוי,  ן וויטאל איז געקומע ם רבי חיין ווע  דיבוק.ם דע ן פו פאר דער נשמהןא תיקוןער זאל טרעפ  וויטאל זצ"ל,םק רבי חייהאט דער אריז"ל געשיקט הגה" 
   .א צדיקן פום נין פ אויפ' ן נישט קוקן א רשע קע  זאגענדיג אז  ,םני פ  רהאט זי באלד אויסגעדרייט אי

ן  ז זי האט אמאהל גענומע אדי נשמה געענטפערט,   האט די פרוי,ן יאן  אריינצובאקומע ך  זין וויטאל האט געפרעגט די נשמה ווי אזוי זי האט באוויז ם  רבי חיין  ווע 
וואס האט  אירע הענט,  ן  פון  געפאלפ אבער אראן  די שטיינער זענע פייער.  ן  דערפון  זאל ארויסקומע   כדי עס   ,ן צווייטן  איינער אויפ'  ןעס געריבן  צוויי שטיינער או

יענע מינוט האט די  ן  אי.  צו אלע רוחותן  ל אז זי זאל גיימויל א קללה רח"   ן ארויסגעלאזט פון  אלייך  זי ף  זי האט אוי ן  או   , ןצארן  א גרויסן  אי  איר אריינגעברענגט 
 . דער פרוי רח"לן  איפן  אריינצוכאך זין פארוואגעלטע נשמה באוויז

ן  עווארוואס זי איז איינמאהל נכשל גם  פאר דע   בלויזן  ל פארוואס די פרוי איז אזוי ביטער געשטראפט געווארוויטאל ז"ם  רבי חיין  די פארוואונדערונג פוף  אוי
איז מקטרג בשעת  ן  נאר דער שט,  ףאיר שטראן  די סיבה פון  אז זיכער איז דאס נישט געווע   , די נשמה געענטפערטן  האט דער רוח פו  כעס, ן  די עבירה פו  ןאי

 דער פרוי.  ן  אין  ע פ אנצוטשע ך זין דערפאר האט די נשמה באוויזון הכעס רח"ל א

הוי יסורי פ די  אירע  פאר  סיבה  אבערם  ט  כברה".    איז  "תוכה  נישט  איז  זי  ווייל  פו ן  אי דערפאר  נאכט  פ דער  האבן  ווע סח,  ן  ארומיגע  און  אלע  ן  דערציילט 

 . רח"לףהארבע שטרא  אט די ן  איר נגזר געווארך  איז אוי ם  פאר דע ן או  דער אמונה,ן  ק אי פ מסון איז זי געווע  , םור יציאת מצריפ סים דע  אויסגעהערט

אז זי וויל  ן  זי האט געבעט  איר מח.ןיאןעגבער  וואס ן  ישע געדאנקע יקורס'פ די אףיאון  מתוודה זייך  זי ןע גענומן  או  , ןא געוויין  אין  כדי פרוי האט אויסגעברא

, זי זעהט יעצט איין אז עס איז דא א באשעפער, וואס טוט אלעס און איז משגיח אויף  באשעפערם  צון דערנענטערך  זי וןווייטער, אן  יעצט או ןופ ןתשובה טוה
 . אלדונג

ם  דע ן  איז די נשמה פו,  זי האט געענטפערט אז יאן  ווע   .םור יציאת מצרי פ סין  וויטאל געפרעגט די פרוי, אויב זי גלייבט באמת אי ם  יענע מינוט האט רבי חיין  אי
 .געהאט מנוחה  האט זין  אן דאן  פון אודער פרוי, ן דיבוק באלד ארויס פו 
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ווי אזוי עס זעט אויס דער אידישער בילד  מען  .  שטוב ערב פסח דארף מען נישט פארשטעלן  דער 

ביי אנדערע איז עס    ליידיגט אויס יעדער ווינקל פון חמץ און  קראצט, מען רייבט, מען רייניגט, מען
 . מען טוט אלעס לכבוד דער יום פסח. האנדלעריי פאר פסח דער איינקויפן און די

שלישי טרעפט    ספר חובת הלבבות אין שער הבטחון פרק מען לערנט די ווערטער פון דעם    אבער אז 
און עס נוצן סיי ווען ער    דערהער וואס א איד קען מיטנעמען מיט זיך   מען זיך דארט מיט א טיפערער

הכנה די  אין  עוסק  אין  איז  עוסק  איז  ער  ווען  בכללות  און  טוב  יום  טעגליכע   פאר  טאג  זיין 
 .באשעפטיגונג

מיטלען וואס מ'האט געפירט פון אויבן אז    רעדט ארום איבער די טירדות און דיחובת הלבבות  דער  
בטירדות    זאגט דערביי די ווערטער 'ויכווןחובת הלבבות  דער  .  מענטש זאל עוסק זיין אין דעם  דער

 . במצוות הבורא שצוה להתעסק בסיבות העולם לבו וגופו בסיבה מן הסיבות לעמוד

 פאר דעם איד ווען ער איז עוסק אין זיינע   איז דא א הדרכהחובת הלבבות  אין די ווערטער פון דעם  
דער   באשעפטיגונגען.  הלבבות  גשמיות'דיגע  אז חובת  מיט    וויל  זיך  באשעפטיגט  דער מענטש  ווען 

מקיים    שלעפט זאכן, זאל ער געדענקען אז ער איז  באשעפטיגונגען ווי ער קויפט איין, אדער ער  זיינע
 באשעפטיגונג איז נישט קיין צופאל. פון הימל   דער מענטש זאל געדענקען אז זיין.  דערמיט א מצוה

וועט ער    מען פון אים און אויב וועט ער דאס געדענקען  האט מען עקסטער אזוי געפירט און דאס וויל
כי תאכל אשריך    יגיע כפיך  –דער פסוק איז מעיד אויף איינעם    און ווי  ,מיט דעם מקיים זיין א מצוה

 . פאר אים א נהנה פון זיין יגיע כפו איז וואויל און גוט ווען א מענטש איז –וטוב לך 

פון א ירא   מען א שטארקער זאך. ווען דער פסוק רעדט  ווען מען איז זיך מתבונן אין דער פסוק זעט
אויף אים ווערט   השם אבער דער וואס איז מקיים דער יגיע כפיך  שמים זאגט ער אשרי איש ירא את

אין שול און זיין א ירא    עס קען זיין אז א איד זאל זיצן א גאנצער טאג.  געזאגט דער אשריך וטוב לך
 . די ברכה פון אשריך וטוב לך איז עוסק באמונה אין יגיע כפיים איז זוכה צו השם אבער דער וואס

אל הקצה.   לעבט מיט דעם טוישט זיך דער לעבן מקצה ווען מען נעמט אריין אין זיך די נקודה און מען
אויסגעזען טעכניש ווערן  האט געטון ביז היינט וועלכע האבן ביז היינט  אלע טעכנישע זאכן וואס מען

פסח ביים אנגרייטן   עס איז אזוי א גאנץ יאר און עס איז אזוי ערב  .עבודת השם  איבערגעדרייט אויף 
 .  לכבוד פסח די שטוב און עס אויסרייניגן

  בין שיוגמר לו חפצו, בין שלא יוגמר לו "זאגט    לייגט צו א שטארקע נקודה און ערחובת הלבבות  דער  
געווען און סיי אויב עס  סיי אויב דער זאך וואס ער האט אנגעהויבן"  חפצו   אויסצופירן האט מצליח 

אבער עס    מאל אז א מענטש ארבעט אריין אין א זאך   האט נישט מצליח געווען. עס מאכט זיך אסאך
אומזינסט אבער אויב   דער מענטש זעט אויס אז ער האט געארבעט  לאזט זיך אויס מיט גארנישט. ביי

געדענקט רצון הש  ער לעבט און  געווען דער  איז  איז געווען  וועט ער באקומען דערפאר ם,  אז דאס 
 . שכר

פסחים ערבי  פרק  אין  אמורא  הייליגער  ליב  דער  השי"ת  האט  מענטשן  דריי  אז  זאגט  און    ]קי"ג[ 
רב אשי זאגט די מימרא אין .  ווער עס ווערט נישט אין כעס  רעכענט אויס אז איינער פון די דריי איז

פארנומענע ערב פסח טעג אז מען   ווייל ער וויל אז מען זאל עס געדענקען אין די  פרק ערבי פסחים
 . אזוי עס וויל זיך גיין ווערן אין כעס, אויך ווען זאכן גייען נישט ווי זאל נישט

פסח און נאכ'ן    הארוואניע אין אנגרייטן געפילטע פיש פאר  עס געשעט אז א איד לייגט אריין שעה'ן
אז דער פרידזשער איז   אין פרידזשידער אבער עס שטעלט זיך ארויס עס אנגרייטן לייגט ער עס אריין

 די גאס מיסט אז די קעץ פון    קיין ברירה און ער דארף עס אריינווארפן אין  צובראכן. ער האט נישט
געלט און די    נארמאל וואלט ער געדארפט באוויינען די,  קענען זעטיגן מיט א פיינע סעודה  זאלן זיך

ער ווייסט  אויב  אבער  ענדע   שעה'ן  ער  וועט  געוואלט  האט השי"ת  דאס  דערויף    אז  שכר  באקומען 
האט דאס  ווייל  געוואלט  לעתיד  פרידזשידער.  השי"ת  דער  און  גוט  איז  פיש  די  אז  נישט   און  איז 

זיין צו א פסח פול  .  השי"ת אויף די גרויסע חסדים  צובראכן דארף מען זיכער דאנקען זאל מען זוכה 
 . ן און בטחו מיט אמונה

באטאנט דער גאון אז די נסיון פון השגחה  אין זיין ספר אורחות יושר  זצ"ל    ניבסקיר' חיים ק דער גאון  
אז דער    נסיון און אז אין די פריערדיגע דורות איז נישט געווען אזא נסיון. ער זאגט  פרטית איז א נייער

השגחה פרטית און אנערקענט   טעם דערצו איז אז אין יענער צייט האבן אפילו די גוים געגלייבט אין
ממשיך איז  ערליך  זיך  פירט  וואס  איד  א  ארט   אז  דער  ווערט  גייט  ער  וואו  און  אים  פאר  שפע 

 .געבענטשט

פון פינסק זצ"ל אז   ער ברענגט אראפ דארט א מורא'דיגער מעשה איבער דער גאון רבי אלעזר משה
יענער ארט. עס איז געגאנגען אויף אזוי    וואו ער איז געגאנגען האט ער אריינגעברענגט א ברכה אויף 

פלעגן  געגנט  די  פון  גוים  די  אז  האבן    ווייט  זיי  ווייל  פעלד,  זייער  אויף  טרעטן  זאל  ער  שטופן  אים 
היינט איז עס .  פעלד וואס דער גאון טרעט איז דער פעלד א געבענטשטער פעלד  געוואוסט אז אין א

געבט דער גאון צו פארשטיין אין זיין ספר און איז מבאר בשם דער חזון ?  פארוואס,  ליידער נישט דא
נישט   איש איז  הסתרה  היינטיגע  די  אז  צו  ער  לייגט  אבער,  הסתרה,  דא  איז  היינט  אמת'ע    אז  אן 

 . הסתרה, די היינטיגע הסתרה איז נאר צו פארגרעסערן די נסיון 

די פאר  איז  אין מצרים  ווי  אזוי  און  גאולה  די  זיין  וויל מקרב  קושי   דער באשעפער  א  געווען  גאולה 
די קושי השיעבוד האט השי"ת די זעלבע אין    השיעבוד און א דאנק  איז  גלות,  די  קורצער געמאכט 

 . מאכט גרעסער די נסיון אז מיר זאלן זיך מתגבר זיין אויף איר  אונזער דור, דער באשעפער

דעם אין  אויך  זען  קען עס  אז מען  איש  חזון  דער  מסיים בשם  איז  גאון  אויך    דער  און  דור  היינטיגן 
בבלי גאנץ  דורכגעלערנט  נאכנישט  האט  וואס  קען    איינער  האר"י  כתבי  און  זוה"ק  ירושלמי,  און 

דעם צו  זען  .  צוקומען  וויל  עס  ווער  "אז  וכלשונו  דערצו  זאך  איין  נאר  דארף  אויך  –מען  און   זעט 

 !"ןמען דארף נאר וועלן זע". ןטהיינטיגע ציי

 

 ווא

 

פעולות  פארשידענע  טוהן  זאל  מענטש  דער  אז  חלק  דער  קומט  לעצט  צום 
וועט אריינב  ווי דוואס  זיין הארץ, אזוי  ער ספר החינוך  רענגען די בטחון אין 

פעולות  טוט  מענטש  א  ווען  הלבבות"  נמשכים  הפעולת  "אחרי  שרייבט 
זאל  למעשה,   ער  און  הארץ  זיין  אין  אריינגיין  זאל  עס  אז  צו  ברענגט  דאס 

 טאקע שפירן אזוי. 

חלקים, די ערשטע איז, אז דער מענטש זאל האלטן אין איין   דאס האט צוויי
די ספרים וואס רעדן פון דעם איינמאל און חזר'ן די ענינים פון בטחון, לערנען  

"הן אלנאכ ערך הבטחה,  אין  יועץ  פלא  פונעם  ווי דאס לשון  ה קצות אמאל, 
"וכבר בא  דרכי מדת הבטחון", דאס איז נאר א חלק פון די וועגן אין בטחון, 

הלבבות חובות  ספר  כגון  הקודש,  בספרי  שוין בארוכה  ווערט  עס  ווי   "
ווי חובות הלבבות און ראשית חכמה,  געברענגט באריכות אין אסאך ספרים 
אחריהם   באתי  "ואני  ווערטער,  זייערע  חזר'ט  וואס  מענטש  דער  איז  וואויל 

י ואת בני גילי", און איך בין נאר געקומען אויף א בדרך קצרה להעיר את עצמ
 יין מדריגה. ן אין מטשקורצן אופן מעורר צו זיין מיך אליינס אין די מענ

דאס נעמט אויך אריין, אז א מענטש זאל חזר'ן אסאך ווערטער וואס ברענגט 
אז   "ף, אם ירצה ה', א.א.וו. היל, מיט'ן באשעפער'ס  ארויס בטחון ווי "בעזרת ה'

המלך   דוד  וואס  קאפיטל  קיין  דא  נישט  כמעט  איז  תהלים  זאגט  ע"ה מען 
ן פון בטחון. מען זעהט ווי אזוי ער איז זיך מחזק אין דערמאנט נישט דעם עני

און  דורכגעגאנגען,  איז  ער  וואס  מצבים  שווערסטע  די  אין  אפילו  בטחון  זיין 
 דאס אליין קען אריינברענגען די מדת הבטחון אין הארץ פון א מענטש. 

אזוי אויך זענען דא פארשידענע תפילות פון צדיקים אויף דעם ענין אזוי ווי די  
פון הרה"ק בעל   איז מורא'דיגע תפילה  עס  וואס  זי"ע,  פון אפטא  אור לשמים 

, מיר וועלן אראפברענגען א חלק פון די תפילה  זיך איינצוחזר'ן זייער וויכטיג  
 אויף לשון הקודש און די אפטייטש דערפון.

בידך כחומר ביד היוצר, ואם גם אתאמץ בעצות  ולמים, ידעתי כי הנני  רבון הע 
לעדי עוזך תבל יעמדו לימיני להושיעני ולסמוך נפשי, מב  ותחבולות, וכל יושבי 

יחפצו כולם להרע, אז אתועזרתך   ואם חלילה  וישועה,  חמלתך ה באין עזרה 
לי   נפלו  חבלים  הנה  קדשך.  ממעון  לטובה  עלי  ותשקוף  עלי,  עיניך  תשים 

ו  באה  וישועתי  עיני בנעימים  להיות  העולמים  רבון  עזרני  לכן  תגלה,  עזרתי 
וק תקוע  ויהי  הדבר,  אמיתות  תמיד  לראות  בלבי פתוחות  אמונתך  בכל   בוע 

 ... תע

רבונו של עולם, איך ווייס אז איך בין אין דיין האנט, אזוי ווי מאטריאל אין די  
עם מייסטער, )דו קענסט טוהן מיט מיר וואס דו ווילסט( און אפילו האנט פו

אלע   אפילו  און  מיטלען,  און  עצות  מיט  אנשטרענגען  זיך  וועל  איך 
פון דער וועלט וועלן שטיין צו מיין רעכטע האנט מיר צו העלפן ינער  איינוואו

און אונטערלאנען, ווייס איך אז אן דיין שטארקייט און דיין הילף איז נישטא  
שלעכטס   וועלן  מיר  וועלן  אלע  זיי  חלילה  אויב  און  ישועה.  און  הילף  קיין 
דו  און  מיר,  אויף  שמירה  דיין  לייגן  רחמנות  גרויסע  דיין  מיט  וועסטו  טוהן, 
קיין  חלילה  פאסירן  נישט  מיר  זאל  עס  אז  אויבן  פון  אראפקוקן  וועסט 

קומען  וועט  ישועה  מיין  אז  זיכער  בין  איך  וועסטו  שלעכטס.  מיין הילף  און   ,
אז   וועלט,  די  פון  מיר האר  דיר, העלף  איך  בעט  וועגן דעם  אנטפלעקן,  מיר 

 אמונה   מיינע אויגן זאלן שטענדיג זיין אפן צו זעהן די אמת'ע מציאות, און דיין
 הארץ צו יעדע צייט.  זאל זיין איינגעזעצט אין מיין

לעבן לויט   די צווייטע חלק פון די פעולות איז, אז דער מענטש זאל פירן זיין
וויל   ווי דער בעל שומר אמונים שרייבט, אז אויב א מענטש  די בטחון, אזוי 

א געבן  צו  אנפאנגען  ער  זאל  הבטחון,  מדת  די  צו  פאר צוקומען  געלט  סאך 
" איז א תוצאה פון חסרון אין בטחון. ער האט מורא אז  צדקה. ווייל "קמצנות

ער   וועט  דער  טאמער  ווען  דערפאר  געלט,  אן  בלייבן  ער  וועט  צדקה  געבן 
זאל ער    שטנעמ זיין הארץ  ברייטע האנט, און ער  עפנט  טיילן צדקה מיט א 

פאר  און  ערלייגן,  נישט  מען  קען  צווייטן  א  העלפן  פון  אז  איין  זיך  חזר'ט 
נישט   ער  האט  דאגה'ופרנסה  צו  באשעפער,    ןואס  פאר'ן  דאס  לאזט  ער  און 

 נה צו זיין די מדת הבטחון.קומת'דיג ווי אזוי אדאס איז די שטערקסטע וועג 

ער   פון קביעות עתים לתורה, וויילוותר זיין אזוי אויך זאל ער קיינמאל נישט מ
פרנ געבט  וואס  איז דאר  אז דער באשעפער  אז  הסווייסט דאך  וויל  ער  און   ,

ז מענטש   לאמען  א  אז  לערנען.  פון  עתים  קביעות  קיין  צושטערן  נישט  ח"ו 
צו  זיכער אנקומען  וועט ער  צייט,  וועג פאר א לענגערע  זיך אויף דעם  פירט 

 אמת'ע בטחון. קענען לעבן מיט אן 

האט   ער  אז  זעט  ער  אויב  צובראכן  ווערן  נישט  זאל  מענטש  א  אבער 
ווייל דער מענטש   צו ארבעטן און ער איז נאכנישט אנגעקומען,  אנגעפאנגען 

, ביז מען זעהט דארף זיך אסאך פלאגן און שטארקן איינמאל און נאכאמאאל 
צו   זוכה  ער  איז  דעמאלט  אמת,  גאנצן  מיטן  עס  מיינט  ער  אז  הימל  פון 

און ער וועט זיך פילן ממש ווי א נייער מענשט, עס   באקומען הילף פון הימל
 .דאס לעבן וועט איהם ווערן ליכטיג און זיס

בטחוןלעבן מיט   מעלת הבטחון 


